## **DEFENSE**

Agreement Between the
UNITED STATES OF AMERICA
and BAHRAIN

Signed at Washington September 13, 2023 Entered into force October 20, 2023



#### NOTE BY THE DEPARTMENT OF STATE

Pursuant to Public Law 89—497, approved July 8, 1966 (80 Stat. 271; 1 U.S.C. 113)—

"...the Treaties and Other International Acts Series issued under the authority of the Secretary of State shall be competent evidence... of the treaties, international agreements other than treaties, and proclamations by the President of such treaties and international agreements other than treaties, as the case may be, therein contained, in all the courts of law and equity and of maritime jurisdiction, and in all the tribunals and public offices of the United States, and of the several States, without any further proof or authentication thereof."

# COMPREHENSIVE SECURITY INTEGRATION AND PROSPERITY AGREEMENT

#### Preamble

The Parties to this Agreement:

Underscoring the need to build a fully integrated regional security architecture in the Middle East to deter and respond to external threats;

Recognizing that this Agreement supports the goals of, but is distinct from, the Abraham Accords Declaration signed on September 15, 2020, the Negev Forum that was first convened in March 2022, and other recent regional integration efforts, which have established new regional ties and deepened the extent of cooperation among countries in the Middle East;

Affirming the Parties' desire to expand their defense and security cooperation; trade and investment ties; and collaboration in science and technology;

Building on the decades-long U.S. security partnership with Bahrain's military forces; and,

Looking to foster broader regional security integration, bolster mutual deterrence against external threats, and expand cooperation in the fields of commerce, science, and technology with like-minded states in the Middle East region, and with the expectation of welcoming in the future additional parties to this Agreement in furtherance of those objectives;

Have agreed to the following:

## **Article I: Principles of Cooperation**

This Agreement is based on the following principles and beliefs shared by the Parties:

1. Cooperation among the Parties is based on the principle of full respect for the independence and sovereignty of each of the Parties, and full

respect for obligations of the Parties under international law and the purposes and principles of the UN Charter.

2. Cooperation among the Parties is intended to bolster Middle East regional security, stability, and prosperity by enhancing deterrence and defense integration and interoperability.

# Article II: Defense and Security Cooperation

The Parties' cooperation in the areas of defense and security is based on their shared commitment to stability and peace in the Middle East region.

It is the policy of the Parties to work together to help deter and confront any external aggression against the territorial integrity of any of the Parties.

Any external aggression or threat of external aggression against the sovereignty, independence, and territorial integrity of any of the Parties shall be a matter of grave concern to the other Parties. In the event of external aggression or the threat of external aggression against one Party, the Parties shall, in accordance with their respective constitutions and laws, immediately meet at the most senior levels to determine additional defense needs and to develop and implement appropriate defense and deterrent responses as decided upon by the Parties, including in the economic, military, and/or political realms. The Parties stand ready to immediately share available and appropriate information and intelligence in response to such an event.

In order to further strengthen the security of the Parties and stability in the Middle East, and to deter threats against them, the Parties agree:

- 1. To further implementation of existing security agreements and arrangements.
- 2. With a view to working towards enhancing the integration of defensive systems and deterrent capacities of the Parties, particularly in the air and maritime domain, to meet on a regular basis on ways to further integrate air and missile defense capabilities, special operations forces, intelligence capacity, cyber security, strategic communication, and mutual awareness of emerging threats.

- 3. To further bolster their defense and security cooperation as a means of continuing to strengthen their military and defense capability and improve interoperability, which may include:
  - a. Training and military education programs;
  - b. Provision of defense articles and services;
  - c. Combined military maneuvers and exercises;
  - d. Continued joint planning to confront threats to the Parties, including guiding principles, respective rules of engagement, and command and control, as appropriate; and
  - e. Other cooperation as may be mutually decided upon by the Parties.
- 4. To coordinate on a regular basis and no less than biannually on military and defense matters. This coordination shall include a particular focus on combined efforts to deter and confront threats of external aggression against one or more of the Parties.
- 5. The Parties shall also hold a Defense Working Group convened and hosted annually by one of the Parties. The Defense Working Group shall be the primary forum for reviewing progress on implementation of this Article.

Each Party reaffirms its commitments to compliance with its obligations under international law, including the law of armed conflict.

# Article III: Economic, Commercial, and Trade Cooperation

Recalling the trade and investment agreements in place between the Parties, the Parties agree to cooperate to:

- 1. Deepen and strengthen the economic partnership among them to advance economic integration amongst the Parties and in the region.
- 2. Identify strategic investment opportunities that benefit more than one of the Parties, develop projects that enhance bilateral and multilateral economic and trade cooperation, such as in the areas of supply chain resilience and infrastructure, and support economic development globally.

## Article IV: Science, Technology, and Network Security

Recognizing that the long-term stability and prosperity of the Middle East region can be advanced by the growth in scientific and technological cooperation among the Parties, including through development and deployment of trusted technologies that further the national security of the Parties, the Parties agree to cooperate to:

- 1. Promote scientific and technical cooperation among the Parties, including through the negotiation of appropriate arrangements for such cooperation. Such cooperation shall be subject to agreement among the Parties, consistent with existing international agreements for scientific and technical cooperation, and may include:
  - a. Partnerships and collaborations that foster and exchange innovative ideas, information and skills;
  - b. Strengthening scientific and technological capabilities, including by promoting broader and expanded relations between the extensive scientific and technological communities of the Parties;
  - c. Seeking to promote scientific and technological exchanges; and
  - d. Other cooperation in a range of scientific and technical fields as may be mutually decided upon by the Parties.
- 2. Subject to agreement among the Parties, develop and share relevant standards, guidelines and best practices with a view to each Party securing its networks, communications systems, software, and hardware to prevent inappropriate access to sensitive information on a Party's networks that could disrupt infrastructure or maliciously route data.
- 3. Develop and promote a more secure, resilient, diverse, competitive, transparent, and sustainable digital and Information and Communication Technology (ICT) infrastructure supply chain, particularly in global telecommunications.

### Article V: Disputes and Implementation

- 1. The Parties may enter into further agreements or arrangements as necessary and appropriate to implement this Agreement.
- 2. Any divergence in views or disputes regarding the interpretation or application of this Agreement shall be resolved through consultation among the Parties and shall not be referred to any national or international court, tribunal or other similar body, or any third party for settlement.
- 3. All cooperation and activities under this Agreement shall be in accordance with the domestic laws of the respective Parties and shall be subject to the availability of funds.
- 4. This Agreement's aim is to reinforce other agreements and arrangements that exist between the Parties. The Parties shall implement the Agreement in a manner consistent with those other agreements, and taking into account other arrangements.

#### **Article VI: Amendment**

This Agreement may be amended through mutual written agreement of the Parties.

## Article VII: Signature and Entry into Force

- 1. This Agreement shall be open for signature by the United States of America and the Kingdom of Bahrain (the "Signatory States").
- 2. This Agreement shall enter into force on the thirtieth day after the date of the last written notification in which the Signatory States inform each other that they have completed all necessary procedures for entry into force of this Agreement, and upon entry into force the Signatory States shall become Parties to this Agreement.

## Article VIII: Additional Parties to this Agreement

1. The Parties may by unanimous agreement invite any other State in a position to further the aims of this Agreement and thus contribute to

Middle East security integration and prosperity to accede to this Agreement.

- 2. This Agreement shall enter into force for such a State after it has provided written notification to each Party via diplomatic channels that it has completed all necessary procedures to become a Party to this Agreement.
- 3. The date of entry into force of this Agreement for such a State, upon which that State shall become a Party to this Agreement, shall be thirty days after the date of the last such notification.

#### Article IX: Withdrawal

- 1. After this Agreement has been in force for five years, any Party may withdraw by providing a written notification through diplomatic channels to each Party of its intent to withdraw. The withdrawal shall take effect six months after the date of the last such notification.
- 2. In this regard, although a Party may withdraw from this Agreement, any implementing arrangement or implementing agreement such Party entered into, consistent with the terms of this Agreement, shall continue to remain in effect under its own terms, unless otherwise specified in the terms of the specific implementing arrangement or implementing agreement.

Done at Washington, this 13th day of September, 2023 in two originals in the English and Arabic languages. In the event of divergence or ambiguity between the two language texts, the English shall prevail.

FOR THE UNITED STATES OF AMERICA: FOR THE KINGDOM OF BAHRAIN:

# اتفاقية التكامل والازدهار الأمني الشامل

#### مقدمة

الأطراف في هذه الاتفاقية:

إذ تؤكد على الحاجة إلى بناء هيكل أمني إقليمي متكامل تماماً في الشرق الأوسط لردع التهديدات الخارجية والرد عليها؛

وإذ تدرك أن هذه الاتفاقية تدعم أهداف إعلان اتفاقيات أبراهام الموقع في 15 سبتمبر/ أيلول 2020، ولكنها منفصلة عنه، ومنتدى النقب الذي انعقد لأول مرة في مارس/ آذار 2022، وجهود التكامل الإقليمي الأخرى الحديثة، والتي أسست علاقات إقليمية جديدة و عمقت التعاون بين دول الشرق الأوسط؛

وإذ تؤكد على رغبة الأطراف في توسيع تعاونها الدفاعي والأمني؛ وعلاقاتها التجارية والاستثمارية؛ وتعاونها في مجال العلوم والتكنولوجيا؛

وإذ تبني على الشراكة الأمنية الأمريكية القائمة منذ عقود طويلة مع القوات العسكرية البحرينية؛

وإذ تتطلع إلى تعزيز التكامل الأمني الإقليمي الأوسع، وتعزيز الردع المتبادل ضد التهديدات الخارجية، وتوسيع التعاون في مجالات التجارة والعلوم والتكنولوجيا مع الدول ذات التفكير المماثل في منطقة الشرق الأوسط، ومع توقع الترحيب بأطراف إضافية لهذه الاتفاقية في المستقبل تعزيزاً لتاك الأهداف؟

قد اتفقت على ما يلى:

المادة الأولى: مبادئ التعاون

تستند هذه الاتفاقية إلى المبادئ والمعتقدات التالية التي تتقاسمها الأطراف:

- 1. يقوم التعاون بين الأطراف على مبدأ الاحترام الكامل لاستقلال وسيادة كل طرف، والاحترام الكامل لالتزامات الأطراف بموجب القانون الدولي وأهداف ومبادئ ميثاق الأمم المتحدة.
  - يهدف التعاون بين الأطراف إلى تعزيز الأمن والاستقرار والازدهار الإقليمي في الشرق الأوسط من خلال تعزيز الردع والتكامل الدفاعي وقابلية التشغيل البيني.

## المادة الثانية: التعاون الدفاعي والأمني

يعتمد تعاون الأطراف في مجالات الدفاع والأمن على التزامها المشترك بالاستقرار والسلام في منطقة الشرق الأوسط.

إن سياسة الأطراف هي العمل معاً للمساعدة في ردع ومواجهة أي عدوان خارجي ضد وحدة أراضي أي من الأطراف.

يكون أي اعتداء خارجي أو تهديد بالعدوان الخارجي على سيادة الأطراف واستقلالها وسلامتها الإقليمية مصدر قلق بالغ للاطراف الأخرى. في حالة حدوث عدوان خارجي أو تهديد بعدوان خارجي ضد أحد الأطراف، تقوم الأطراف، وفقاً لدساتير ها وقوانينها، بالاجتماع على الفور على أعلى المستويات لتحديد الاحتياجات الدفاعية الإضافية وتطوير وتنفيذ إستجابة دفاعية ورادعة مناسبة على النحو الذي تقرره الأطراف، بما في ذلك المجالات الاقتصادية والعسكرية و/ أو السياسية. تقف الأطراف على أهبة الإستعداد لتبادل المعلومات والإستخبارات المتاحة والمناسبة على الفور ردا على مثل هذا الحدث.

من أجل تعزيز أمن الأطراف والاستقرار في الشرق الأوسط، وردع التهديدات ضدها بشكل أكبر، تتفق الأطراف على ما يلي:

- 1. مواصلة تنفيذ الاتفاقات والترتيبات الأمنية القائمة.
- و. بهدف العمل من أجل تعزيز تكامل الأنظمة الدفاعية وقدرات الردع للأطراف، لا سيما في المجالين الجوي والبحري، يتم الاجتماع على أساس منتظم حول سبل زيادة تكامل قدرات الدفاع الجوي والصاروخي، وقوات العمليات الخاصة، والقدرة الإستخباراتية، والأمن السيبراني، والتواصل الاستراتيجي، والوعي المتبادل بالتهديدات الناشئة.
- 3. زيادة تعزيز التعاون الدفاعي والأمني كوسيلة لمواصلة تعزيز قدراتها العسكرية والدفاعية وتحسين إمكانية التشغيل البيني، والذي يجوز أن يشمل:
  - أ. برامج التدريب والتعليم العسكري؛
    - ب. توفير المواد والخدمات الدفاعية؛
  - ج. المناورات والتمارين العسكرية المشتركة؛
  - د. التخطيط المشترك المتواصل لمواجهة التهديدات للأطراف، بما في ذلك المبادئ التوجيهية وقواعد الاشتباك ذات الصلة والقيادة والسيطرة، حسب الاقتضاء؛
    - أوجه التعاون الأخرى التي يجوز أن تقررها الأطراف بشكل متبادل.
- 4. التنسيق على أساس منتظم على الأقل بشكل نصف سنوي في الأمور العسكرية والدفاعية. يشمل هذا التنسيق تركيزاً خاصاً على الجهود المشتركة لردع ومواجهة تهديدات العدوان الخارجي ضد طرف أو أكثر من الأطراف.

5. تحتفظ الأطراف أيضا بمجموعة عمل دفاعية تجتمع ويتم استضافتها سنوياً من قبل أحد الأطراف. وتكون مجموعة العمل الدفاعية هي المنتدى الأساسي لمراجعة التقدم المحرز في تنفيذ هذه المادة.

يعيد كل طرف تأكيد تعهده بالامتثال لالتزاماته بموجب القانون الدولي، بما في ذلك قانون النزاعات المسلحة.

## المادة الثالثة: التعاون في مجالات الاقتصاد والتجارة والتبادل التجاري

بالإشارة إلى اتفاقيات التبادل التجاري والاستثمار القائمة بين الأطراف، تتفق الأطراف على التعاون من أجل:

- 1. تعميق الشراكة الاقتصادية وتقويتها فيما بينها لدفع التكامل الاقتصادي بين الأطراف وفي المنطقة
- 2. تحديد فرص الاستثمار الاستراتيجي التي تغيد أكثر من طرف من الأطراف، وتطوير المشاريع التي تعزز التعاون الاقتصادي والتجاري الثنائي والمتعدد الأطراف، كما هو الحال في مجالات مرونة سلاسل التوريد والبنية التحتية، ودعم التنمية الاقتصادية على الصعيد العالمي.

## المادة الرابعة: العلوم والتكنولوجيا وأمن الشبكات

إقراراً بأن الاستقرار والازدهار على المدى الطويل في منطقة الشرق الأوسط يمكن تعزيزه من خلال نمو التعاون العلمي والتكنولوجي بين الأطراف، بما في ذلك من خلال تطوير ونشر تقنيات موثوقة تعزز الأمن القومي للأطراف، تتفق الأطراف على التعاون من أجل:

- 1. تعزيز التعاون العلمي والتقني بين الأطراف، بما في ذلك من خلال التفاوض بشأن الترتيبات المناسبة لمثل هذا التعاون. يخضع هذا التعاون لاتفاق بين الأطراف، يتماشى مع الاتفاقات الدولية القائمة للتعاون العلمي والتقني، ويجوز أن يشمل:
  - أ. أوجه الشراكة والتعاون التي تعزز الأفكار والمعلومات والمهارات المبتكرة و تتبادلها؟
  - ب. تعزيز القدرات العلمية والتكنولوجية، بما في ذلك عن طريق تعزيز علاقات أوسع نطاقا وممتدة بين الأوساط العلمية والتكنولوجية الكبيرة لدى الأطراف؛
    - ج. السعي إلى تعزيز التبادل العلمي والتكنولوجي؟
    - د. أوجه التعاون الأخرى في مجموعة من المجالات العلمية والتقنية حسبما تقرره الأطراف بشكل متبادل.

- و أفضل الممارسات بهدف قيام كل طرف بتأمين شبكاته وأنظمة الصالاته وبرمجياته وأفضل الممارسات بهدف قيام كل طرف بتأمين شبكاته وأنظمة الصالاته وبرمجياته وأجهزته لمنع الوصول غير المناسب إلى المعلومات الحساسة على شبكات أحد الأطراف والتي يمكن أن تعطل البنية التحتية أو توجه البيانات بشكل ضار.
- 3. تطوير وتعزيز سلسلة إمدادات للبنية التحتية الرقمية وتكنولوجيا المعلومات والاتصالات أكثر أماناً ومرونة وتنوعاً وتنافسية وشفافية واستدامة، لا سيما في الاتصالات العالمية.

## المادة الخامسة: المنازعات والتنفيذ

- 1. يجوز للأطراف الدخول في اتفاقيات أو ترتيبات أخرى حسبما يكون ضرورياً ومناسباً لتنفيذ هذه الاتفاقية.
  - 2. يتم حل أي اختلاف في وجهات النظر أو أي خلافات متعلقة بتفسير أو تطبيق هذه الاتفاقية من خلال التشاور بين الأطراف ولا يتم إحالته إلى أي محكمة وطنية أو دولية أو هيئة قضائية أو هيئة أخرى مماثلة أو أي طرف ثالث للتسوية.
    - 3. تكون كل أوجه التعاون والأنشطة بموجب هذه الاتفاقية وفقاً للقوانين المحلية للأطراف المعنية وتخضع لتوافر الأموال.
  - 4. تهدف هذه الاتفاقية إلى تعزيز الاتفاقات والترتيبات الأخرى الموجودة بين الأطراف. تقوم الأطراف بتنفيذ الاتفاقية بطريقة تتفق مع تلك الاتفاقات الأخرى، ومع مراعاة الترتيبات الأخرى.

## المادة السادسة: التعديلات

يجوز تعديل هذه الاتفاقية عن طريق الاتفاق الخطي بين الأطراف.

## المادة السابعة: التوقيع والدخول حيز النفاذ

- 1. تكون هذه الاتفاقية مفتوحة للتوقيع عليها من قبل الولايات المتحدة الأمريكية ومملكة البحرين ("الدولتان الموقعتان").
  - 2. تدخل هذه الاتفاقية حيز النفاذ في اليوم الثلاثين بعد تاريخ آخر إخطار خطي تقوم فيه الدولتان الموقعتان بإبلاغ بعضها البعض بأن كل منهما قد أكملت جميع الإجراءات اللازمة لدخول هذه الاتفاقية حيز النفاذ، وعند دخولها حيز النفاذ تكون كل من الدولتين الموقعتين طرفاً في هذه الاتفاقية.

## المادة الثامنة: أطراف إضافية في هذه الاتفاقية

- 1. يجوز للأطراف بالاتفاق بالإجماع دعوة أي دولة أخرى تكون في وضع يمكنها من تعزيز أهداف هذه الاتفاقية وبالتالي المساهمة في التكامل الأمني والازدهار في الشرق الأوسط للانضمام إلى هذه الاتفاقية.
- 2. تدخل هذه الاتفاقية حيز النفاذ بالنسبة لمثل هذه الدولة بعد أن تقدم إخطاراً خطياً لكل طرف عبر القنوات الدبلوماسية بأنها قد أكملت جميع الإجراءات اللازمة لتصبح طرفاً في هذه الاتفاقية.
- 3. يكون تاريخ بدء نفاذ هذه الاتفاقية بالنسبة لهذه الدولة، والذي تصبح فيه تلك الدولة طرفا في الاتفاقية، بعد ثلاثين يوما من تاريخ آخر إخطار من هذا القبيل.

## المادة التاسعة: الإنسحاب

- 1. بعد دخول هذه الاتفاقية حيز النفاذ بخمس سنوات، يجوز لأي طرف الانسحاب من خلال تقديم إخطار خطي عبر القنوات الدبلوماسية إلى كل طرف بنيته في الانسحاب. يسري الانسحاب بعد ستة أشهر من تاريخ آخر إخطار من هذا القبيل.
- 2. في هذا الصدد، على الرغم من أنه يجوز لأي طرف الانسجاب من هذه الاتفاقية، فإن أي ترتيب تنفيذ أو اتفاق تنفيذ أبرمه هذا الطرف، بما يتفق مع شروط هذه الاتفاقية، يظل ساري المفعول وفقا لشروطه الخاصة، ما لم يتم النص على خلاف ذلك في شروط ترتيب التنفيذ أو اتفاق التنفيذ المحدد.

حُررت في واشنطن، في هذا اليوم، الثالث عشر من شهر سبتمبر/ أيلول، 2023 من نسختين أصليتين باللغتين الإنجليزية والعربية. في حالة الاختلاف أو وجود غموض بين نصبي اللغتين، تسود اللغة الإنجليزية.

عن مملكة البحرين:

عن الولايات المتحدة الأمريكية: